

- البحـــري ضمـــــن أفضـــــل خمسيـــــن باحثـــاً في الفيزيـــاء فــــي آسيا لعام 2022 صندوق دعم الطالب بالجامعة يعقد إجتماعــه الأول للعام الأكاديمي 2023/2022

- جماعة الرياضــــة تشـــارك في البطولـــة الرياضيــــة لمؤسســات التعليــــم العــالي ورقـــة بحثية للمشرفي مؤتمر دولي حــول الاتجاهات والابتكارات في الإدارة والهندسة والعلوم



مشرق الشمس-العدد السادس والثلاثين



"مشـــرق الشمس"

مجلة شهرية تصدر من دائرة العلاقات العامة والإعلام عن مناشط وفعاليات وانجازات جامعة الشرقية.

الإشراف العام: نائب الرئيس للموارد والدعم المؤسسي

التدقيق اللغوي:

اللغة العربية: كلية الآداب والعلوم الإنسانية اللغة الإنجليزية: دائرة العلاقات العامة و الإعلام

الإعداد والإخراج: دائرة العلاقات العامة والإعلام

جامعة الشرقية

البحري ضمن أفضل خمسين باحثاً في الفيزياء في آسيا لعام 2022

حصل الدكتور محمد البحرى أستاذ مساعد فيزياء بكلية العلوم التطبيقية والصحية على حائزة أفضل خمسين باحثا في آسيا في مجال الفيزياء لعام 2022 والتي تمنحها منظمة في ديسمبر من كل عام . حيث تمنح هذه الجائزة للأكاديميين والباحثين والعلماء والمهنيين المتميزين في مجال العلوم والتكنولوجيا في جميع أنحاء العالم.



ورقـــة بحثية للمشرفي مؤتمر دولي حول الاتجاهات والابتكارات في الإدارة والهندسة والعلوم

شارك الدكتور خالد المشرفي أستاذ مساعد الرياضيات بكلية العلوم التطبيقية والصحية في المؤتمر الدولي الاتجاهات والابتكارات في الإدارة والهندسة والعلوم بورقة بحثية بعنوان " تُصوّر علمي مقترح للنمذجة الرياضية في النمو السكاني " والذي عقد في جامعة زايد بإمارة دبي بالامارات العربية المتحدة في الفترة من 19-22 ديسمبر 2022 م . كما وناقش البحث احد تطبيقات الرياضيات الهامة في الحياة الواقعية اليومية، حيث قدم نمذجة رياضية مقترحة في علم الأحياء من خلال عرض كيفية اشتقاق المعادلات الرياضية للنمو أو التلاشي في المجموعات الميكروبية.



فقرات موسيقية وفنون تقليدية في فعاليات ملتقى جماعة الرياضة تشارك في البطولة الرياضية صبا الموسيقي بالجامعة

نضمت الجامعة ممثلة في دائرة شؤون الطلبة فعاليات الملتقى الموسيقي " صبا " وذلك بالقاعة الرئيسية بالحرم الجامعي . ويأتي الهدف من إقامة هذا الملتقي من أجل تنمية مهارات وهوايات الطلبة في مجال الموسيقي والحوانب المرتبطة بالفنون الموسيقية المختلفة إضافة إلى بناء علاقات تواصل وتبادل الخبرات بين الطلبة المشاركين من مختلف مؤسسات التعليم العالى. شمل هذا الملتقى على عدد من الورش والفقرات الموسيقية والفنون التقليدية . رعى إفتتاح الملتقى البروفيسور فؤاد شديد رئيس الجامعة و بحضور عدد من أعضاء الهيئتين الإدارية والأكاديمية بالجامعة وعدد من طلبة المؤسسات التعليمية وطلبة وطالبات الحامعة.



صندوق دعم الطالب بالجامعة يعقد إجتماعه الأول للعام الأكاديمي 2023/2022

التي يدعمها الصندوق خلال هذه الفترة والتي تتمثل المتوفرة بالتعاون مع الجهات الخاصة و المحلية. في : الطالبات المقيمات بالسكنات الجامعية – الطلاب المقيمين في سكنات خارجية والطلاب والطالبات المنتقلين يوميا من وإلى الجامعة ومناطق سكناهم .. كما ناقش المجلس عددا من المواضيع التي تهم تطوير خدمات الصندوق وتساعد على دعم طلبة الجامعة الذين يعانون من ظروف مادية صعبة ومن أهمها: عرض ومناقشة مقترح إنشاء السهم الوقفي للصندوق من أجل دعم موارد الصندوق والمساهمة في ديمومة واستمرار الصندوق وبما يتوافق مع الانظمة ذات العلاقة المطبقة من قبل وزارة الأوقاف والشؤون الدينية .

عقد مجلس إدارة صندوق دعم الطالب بالجامعة الجدير بالذكر أن صندوق دعم الطالب تم تأسيسه كمبادرة اجتماعه الأول لهذا العام بمكتب الجامعة بمسقط من جامعة الشرقية وموافقة من مجلس أمناء الجامعة برئاسة السيد عبدالله بن حمد البوسعيدي رئيس لدعم طلبة الجامعة منذ عام 2014/2015 م، حيث تم دعم المجلس ورئيس مجلس أمناء الجامعة وبحضور أعضائه 1958 طالب وطالبة بما لا يقل عن 131152 ريال عماني الممثلين لمجلس الأمناء والمجتمع وإدارة الجامعة ، تم خلال السنوات الماضية. كما يتم عقد اجتماع اللجنة خلال هذا الاحتماع - مناقشة التقرير المالي للصندوق التنفيذية ومجلس ادارة الصندوق بشكل فصلي لمناقشة للفترة الماضية واعتماد الموافقة على الحالات المقترح الحالات المتقدمة للصندوق بعد دراستها والتوصية مساعدتها عن طريق الصندوق للفصل الدراسي الأول بخصوصها من قبل قسم الارشاد الطلابي بدائرة شؤون من العام الدراسي 2023/2022 والتي بلغت 06ً1 حالة الطلبة بالجامعة و التباحث في مختلف الطرق لدعم الحالات بمبلغ اجمالي وقدَّره 9995 ريال عماني من الفئات الثلاث المعسرة من طلبة الجامعة حسب الامكانيات و الموارد



جامعة الشرقية تكرم المؤسسات الإعلامية

نظمت الجامعة حفل تكريم لمراسلي المؤسسات الإعلامية المرئية والمسموعة والمقروءة الداعمة لأنشطة وفعاليات الحامعة وذلك تحت رعاية الفاضل حمد بن محمد الحجري نائب رئيس الجامعة للموارد والدعم المؤسسي وبحضور الفاضلة موزه الهنداسية مديرة دائرة العلاقات العامة والإعلام. ويأتي هذا اللقاء في إطار الشراكة بين الجامعة والمؤسسات الإعلامية

لمؤسسات التعليم العالي

شاركة جماعة الرياضة بالجامعة في البطولة التي نظمتها

اللحنة العمانية للرباضة الحامعية وبالتعاون مع اللحنة

النسائية في الاتحاد العماني لكرة الطائرة والتي أقيمت

بالصالة الرياضة بكلية الشرق الأوسط بمشاركة 6 فرق من

مؤسسات التعليم العالى خلال الفترة من 17 - 23 ديسمبر

2022 م. حيث تعد المشاركة في مثل هذه البطولات في

صقل الجانب الرياضي لدى طلبة الجامعة وتخرجهم من

إطار الدراسة الروتيني وتشجعهم لبذل المزيد من الجهد

والمنافسة وتفريغ للطاقات إضافة إلى ان هذه البطولات

تعد ضمن الأنشطة اللاصفية التي تمارس في مؤسسات

التعليم العالى وتلاقى إقبالا كبيرا من الطلبة والطالبات.

وممثليها في محافظة شمال الشرقية لمناقشة أوجه التعاون المشترك في الجانبين الأكاديمي والإعلامي، إضافة إلى دعم مسيرة التعليم بالجامعة وإبراز جهود الجامعة في المجتمع المحلى وعلاقاتها المجتمعية مع مختلف المُؤسسات الحكومية والخاصة والمجتمع المحلي في تفعيل الأدوار المناطة بها حيث تعد الجامعة مركز إشعاع تعليمي وثقافي بمحافظتي شمال وجنوب الشرقية.

كلية العلوم التطبيقية والصحية تحتفل باليوم العالمي للسكري

إحتفلت كلية العلوم التطبيقية والصحية باليوم العالمى للسكري والذي يصادف 14 نوفمبر من كل عام وذلك تحت رعاية الدكتور سعيد الغنيمي عميد كلية العلوم التطبيقية والصحية. إشتمل الاُحتفال على معرض مصغر عن مرض السكرى و السبل الصحية و التغذوية المنصوح بإتباعها للوقاية من المرض، كما إشتمل ايضا على ركن لفحص السكرى و محاضرة توعوية عن مرض السكري قدمتها أخصائية التغذية بمركز إبراء الصحي.



A lecture on the Digital Experience in Institutions and its Role in Enhancing the Institutional Performance at the University

The university hosted a lecture titled "The Digital Experience in Institutions and its Role in Enhancing the Institutional Performance and the Role of Leadership in Keeping Pace with Digital the Development". The lecture was delivered by Mr. Abdul Maieed Al Balushi, a specialist in building leadership capabilities, digital organizational transformation, and restructuring projects of enterprises in the GCC countries. The lecture discussed the concept of digital experience and its significance, its most important elements, and its role in meeting the expectations of customers using institutional performance tools. It also dealt with the methodology for measuring the digital experience and linking it with performance indicators in the institution as well as discussing the stages of digital development in the institution and methods of aligning it with the strategic framework. The lecture was attended representatives of some government and private institutions in North Al Sharqiyah Governorate and university staff and students.

It is worth mentioning that this lecture is part of a series of lectures organized by A' Sharqiyah university for the purpose of spreading knowledge and building the capacity of both the university employees and the individuals of the local community by hosting national figures and competencies.



Organizing Pioneers Camp within the International Entrepreneurship Week



The "Rowads" Entrepreneurship Club of Career Guidance Section at the Student Affairs Department has organized the first edition of the Entrepreneurship Camp, which coincides with the events and programs of the International Entrepreneurship Week. The camp included a series of workshops and pioneering programs presented by local and international experts. The camp aims to develop and empower the university students and graduates in the field of entrepreneurship and enable them to establish their own companies. It also aims to prepare an entrepreneurial generation that is capable of developing the local market and raise effectiveness of the local economy. It is important to mention that the Career Guidance Section at the university organizes regular educational and pioneering camps, programs, and forums in various fields, which help students and graduates to meet the requirements of the labor



The Science Group Organizes an Event on Biochemistry

An event on biochemistry was organized by the science group at the College of Applied and Health Sciences. The event, which took place at the college premises, comprised the opening of a multi-corner exhibition linking chemistry with biology, a presentation of some scientific experiments carried out by the college students, and a corner for selling house plants and home ornamental fish.

محاضرة عن التجربة الرقمية في المؤسسات ودورها في تعزيز الاداء المؤسسي بالحامعة

نضمت الجامعة محاضرة بعنوان " التجربة الرقمية في تقيمها الجامعة من أجل المساهمة في نشر المعرفة وبناء المؤسسات ودورها في تعزيز الاداء المؤسسي ودور القدرات لموظفي الجامعة والمجتمع الخارجي وذلك من خلال استضافتها لبعض الشخصيات والكفاءات الوطنية



القيادة في مواكبة التُطور الرقمي " قدمها الفاضل عبدالمجيد البلوشي المتخصص في بناء القدرات القيادية لتشارك في بناء هذا الوطن وبناء كفاءات وطنية أُخرى. والتحول التنظيمي الرقمي ومشاريع هيكلة المؤسسات في دول مجلس التعاون الخليجي. تناولت المحاضرة التعريف بالتجربة الرقمية وأهميتها وأهم عناصرها ودورها في ترحمة توقعات العملاء والمستفيدين باستخدام ادوات الاداء المؤسسي و منهجية قياس التجربة الرقمية وربطها مع مؤشرات الاداء في المؤسسة إضافة إلى اطوار النضج الرقمي في المؤسسة واساليب موائمته مع السياق الاستراتيجي. حضر هذه المحاضرة عدد من ممثلي المؤسسات الحكومية والخاصة بمحافظة شمال الشرقية ومنتسبي الجامعة من الهيئتين الأكاديمية والإدارية وطلبة وطالبات الجامعة. الجدير بالذكر أن هذه المحاضرة تأتي ضمن سلسلة من المحاضرات التي

معسكر رياديون ضمن الأسبوع العالمي لريادة الاعمال



نظم نادي " رواد " لريادة الاعمال التابع لقسم التوجيه الوظيفي بدائرة شؤون الطلبة معسكر رياديون في نسخته ألاولي والذي يواكب فعاليات وبرامج الأسبوع العالمي لريادة الأعمال. تضمن المعسكر سلسلة من حلقات العمل والبرامح الربادية قدمها أفراد متخصصون من داخل وخارج السلطنة. ويهدف هذا المعسكر الى تطوير وتمكين طلبة وخريجي الجامعة في مجال ريادة الأعمال وتأسيس شركاتهم الناشئة إضاّفة إلى إعداد جيل ريادي قادر على تطوير السوق المحلى ورفع كفاءة الاقتصاد.. الحدير بالذكر أن قسم التوحيه الوظيفي بالحامعة ننظم معسكرات وبرامح وملتقبات توعوية وريادية دورية في مختلف المجالات والتي تدعم مسيرة الطالب والخريج في سوق العمل.



جماعة العلوم تنظم فعالية عن الكيمياء الحيوية

نظمت حماعة العلوم بكلبة العلوم التطبيقية والصحية فعالية عن الكيمياء الحيوية وذلك يميني الكلية. تضمنت الفعالية افتتاح معرضا متعدد الأركان يربط الكيمياء بالأحياء إضافة إلى تقديم عرضاً لبعض التجارب العلمية قام بها طلبة . الكلية وركن لبيع النياتات المنزلية وأسماك الزينة المنزلية .

Al Buhri is among the Fifty Best Researchers in Physics in Asia for the Year 2022

Dr. Mohammad Al Buhri, Assistant Professor of Physics at the College of Applied and Health Sciences, has won the 2022 award for the fifty best researchers in Asia in the field of physics, which is awarded by the Education Expo TV (EET) CRS) organization in December of each year. This prize is awarded to outstanding academics, researchers, scientists, and professionals in the field of science and technology around the world.



Al Mashrafi Presents a Research Paper at an International Conference on Trends and Innovations in Management, Engineering and Science

Dr. Khaled Al Mishrafi, Assistant Professor of Mathematics at the College of Applied and Health Sciences, has participated at an international conference titled "Trends and Innovations in Management, Engineering and Science", which was held at Zayed University in the Emirate of Dubai in the UAE from 19 to 22 December 22. Dr. Khaled's participation was by a research paper titled "A Proposed Scientific Conceptualization of Mathematical Modelling in Population Growth". The research also discussed one of the important applications of mathematics in daily real life, where it presented a proposed mathematical modelling in biology by showing how mathematical equations are derived for the growth or vanish of microbial groups.



The Student Support Fund at The University Holds its First Meeting for the Academic Year 2022/2023

at the university held its first meeting for this year at compatibility with the relevant regulations implethe university's office in Muscat. The meeting was mented by the Ministry of Endowments & Religious headed by Mr. Abdullah bin Hamed Al Busaidi, Chair- Affairs. man of the Board and the Chairman of the University It is worth mentioning that the Student Support Board of Trustees and was attended by the repre- Fund was established as an initiative by the Universentatives of the Board of Trustees, the local com- sity and approved by the Board of Trustees to supmunity, and the University management.

During the meeting, the financial report of the Fund and female students have received support with alof the previous period was discussed. Also, the 160 most 131,152 Omani Riyals. Also, a meeting of the cases that were proposed to receive the Fund sup- Executive Committee and the Board of Directors of port for the first semester of the academic year the Fund is held quarterly to discuss the cases sub-2022/2023 were approved. These cases reached mitted to the Fund after being studied and recom-160 and received a total amount of 9995 Omani Ri- mended by the Student Counseling Section of the als. Three categories of students are included in the Student Affairs Department as well as discussing Fund support which are female students residing in ways to support the hardship cases of the university university hostels, the students who are staying in students according to the available resources and external accommodations and the students who in cooperation with private and local authorities. commute daily from their places of residence to the university. The Board also discussed topics concerned with improving the services provided by the Fund and supporting the university students who have difficult financial situations. The most important topic discussed was the proposal of establishing the Fund's endowment share for the purpose of supporting the Fund's resources and contribute to

The Board of Directors of the Student Support Fund the permanence and continuation of the Fund in

port students since 2014/2015. So far, 1958 male



The Sports Group Participates in the Sports Tournament for Higher Education Institutions

The university's sports group participated in the tournament organized by the Omani Committee for University Sports, which was held at Middle East College from 17 to 23 December 2022. This participation was organized in cooperation with the Women's Committee in the Omani Volleyball Association and included the participation of six other teams from Higher Education Institutions. Taking part in such tournaments is highly important as it helps to burnish the sports skills of the university students, get them out of their study routine, encourage them to exert more effort, competition, and release their energies. In addition, these tournaments are among the extra-curricular activities that are practiced in higher education institutions and receive a great turnout from both male and female students.



Musical Performances and Traditional Arts in the Activities of "Saba" Music Forum at the University

Represented by the Student Affairs Department, the university has organized the activities of "Saba" Musical Forum, which took place in the main hall of the university campus. The aim of organizing this forum is to develop the students' skills and talents in music and other aspects related to various musical arts and establish relationships of communication and exchange experiences between the participating students from various Higher Education Institutions. The forum comprised various workshops, musical performances, and traditional arts. The opening of the forum was sponsored by Prof. Fouad Shadid, President of the University, and was attended by a number of administrative and academic staff, the university students, and students from other educational institutions.



A' Sharqiyah University Honors the Media Institutions

events of the university. The ceremony was under Deputy vice Chancellor for Resources, and Institutional Support, and was attended by Ms. Moza Al Hindasi, Director of the Public Relations and Media Department.

This event comes within the context of the partner- and South Al Sharqiyah. ship between the university and media institutions

The university has organized an award ceremony and their representatives in North Al Shargiyah govfor the correspondents of the audiovisual and print ernorate and aims to discuss the joint cooperation in media institutions that support the activities and academic and media aspects. It also aims to support the education process of university and highlight its the auspices of Mr. Hamad bin Mohammed Al Hajri, efforts in the local community and its societal relations with various governmental and private institutions and the local community. This ensures the university's central role in spreading educational knowledge and cultural in the governorates of North

The College of Applied and Health Sciences Celebrates the World Diabetes Day

The College of Applied and Health Sciences has celebrated the World Diabetes Day, which falls on November 14 of each year. The celebration, which was under the auspices of Dr. Said Al Ghunaimi, Dean of the College of Applied and Health Sciences, included a mini exhibition of diabetes and the recommended health and nutritional methods to prevent the disease. It also included a corner for diabetes test and an awareness lecture on diabetes presented by a nutritionist from Ibra Health Center.



"Mashreq A'Shams"

a monthly magazine published by Public relation and Media department, covers A'Sharqiyah University events, activities, and achievements.

- General supervision: Public Relation and Media-Department.
- Arabic language proofreading: College of Arts and-Humanities.
- English Language Proofreading: Public Relation and Media Department

A'sharqiyah University





- Al Buhri is among the Fifty Best Researchers in Physics in Asia for the Year 2022
- The Student Support Fund at The University Holds its First Meeting for the Academic Year 2022/2023
- The Sports Group Participates in the Sports Tournament for Higher Education Institutions
- Al Mashrafi Presents a Research Paper at an International Conference on Trends and Innovations in Management, Engineering and Science



Mashreq Al Shames-Issue 36 December-2022

